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En el Noticiari núm. 78, publicàvem una entrevista (pàg. 19) en la qual informàvem que el Sr. David Bonet 
treballava a la Unitat d’Estimulació Neurològica de l’Hospital de Bellvitge. Us comuniquem que aquesta 
informació no és correcta i que el Sr. Bonet treballa, actualment, a la Unitat d’Estimulació Neurològica 
(centre Collserola).
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La millor defensa, un bon atac
En els darrers dies, la Fisioteràpia ha 
estat notícia en diferents mitjans de co-
municació i no precisament per parlar-
ne bé. L’aparició de l’ìnforme Kovacs 
ha suposat un atac a la nostra profes-
sió amb una repercussió mediàtica 
del tot injustificada. Injustificada pels 
biaixos del propi estudi, pel possible 
conflicte d’interessos que pot tenir, per 
la redacció interessada d’alguns parà-
grafs…  Malgrat tot, no ha estat l’únic 
atac basat en  la suposada evidència 
científica cap a la nostra professió, en-
cara que, segurament, ha estat el més 
mediàtic. Recordo un article publicat 
en una prestigiosa revista científica en 
què es comparaven dos grups de pa-
cients intervinguts amb tècnica O-T-O 
de lligamentoplàstia del lligament en-
creuat anterior. Un grup seguia Fisio-
teràpia convencional i l’altre seguia un 
pla d’exercicis que feien els pacients al 
propi domicili. Curiosament es produïa 
una millora molt més significativa en 
els pacients que no anaven al fisiote-
rapeuta i seguien el tractament des del 
propi domicili, sense fisioterapeuta. 

Tenim reptes de futur que no podem 
deixar escapar. Ens hi va el futur i, so-
bretot, les il·lusions. Les il·lusions de 
centenars de joves que aposten per una 
Fisioteràpia moderna i amb sòlids fona-
ments científics. Som una professió jove 
i ens cal créixer i madurar, però hem 
de vigilar de no equivocar-nos de camí. 
Òbviament no tots els tractaments de 
Fisioteràpia tenen evidència científica,  
però que no en tinguin no vol dir que en 
un futur proper no la puguin tenir. Cal 
saber escollir la informació que ens ofe-
reixen bases de dades, revistes, etc.

Davant informacions com l’informe 
Kovacs, només podem respondre de-
mostrant l’eficàcia dels nostres tracta-
ments i amb més evidencia científica. 
Per aquest motiu és important l’aposta 
del CFC per la revista científica, pel Pla 
de Dinamització de la Fisioteràpia, per 

les comissions i seccions col·legials, 
pels cursos presencials i en línia  i, 
per suposat, també per les Jornades 
col·legials de geriatria, neurologia, 
musculosquelètic…  Les jornades són 
un excel·lent punt de trobada de fisio-
terapeutes especialitzats en un àmbit 
específic de la Fisioteràpia i durant el 
seu desenvolupament s’hi presenten els 
últims avenços en una o altra discipli-
na. L’aposta per les jornades col·legials 
és ferma i decidida, convençuts del seu 
paper dinamitzador de les comissions 
i grups d'interés i de l’augment quali-
tatiu de la nostra professió. No us les 
perdeu!!!! Segur que el dilluns, quan 
arribeu als respectius llocs de treball, 
veureu i tractareu els vostres pacients 
diferent. Apunteu-vos al canvi. Apunteu-
vos al moviment.

Us hi esperem!!!!!!!

Ramon Aiguadé 
Tresorer
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nosaltres   El tema del mes

La primera, la Jornada de Fisioteràpia neurològica, ja 
s’haurà celebrat un cop rebeu aquest Noticiari. Espe-
rem, com així indiquen les inscripcions, que haurà estat 
tot un èxit. Hem aprofitat aquesta jornada per presentar 
la Comissió de Neurologia, una comissió, la creació de la 
qual ha estat desitjada molt de temps.

Les dues jornades que celebrarem al mes de maig seran 
la de Fisioteràpia TIC i 2.0 i la II edició de la Jornada so-
bre l’Abordatge pràctic de Fisioteràpia en geriatria.

La Jornada de Fisioteràpia TIC i 2.0 és tota una apos-
ta del CFC per les xarxes socials i la cerca de la 
intel·ligència col·lectiva, fet diferencial en el nou món de 
la Fisioteràpia, a banda de presentar el nou sistema de 
precol·legiació per tal d’incloure els estudiants de Fisio-
teràpia en la dinàmica del CFC.

Primavera de jornades col·legials

I Jornada de 
Fisioteràpia 
neurològica 

aplicada
30 de març de 2012

Aquest any, i per primer cop en la història del CFC, es realitzaran 4 jornades col·legials en un any. 
Curiosament, tres d’elles seran a la primavera.
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nosaltres   El tema del mes

La Jornada, prevista per al dia 5 de maig, s’iniciarà 
amb la ponència inaugural del neuròleg basc, Sr. Artu-
ro Goicoechea, que ens presentarà la conferència “Pe-
dagogia en neurobiologia del dolor. Experiència amb 
grups de migranya en atenció primària”, on ens oferirà 
les bases teòriques i els resultats preliminars amb un 
grup de pacients migranyosos, que permeten afrontar 
des d’un punt de vista pedagògic, la desactivació dels 
errors avaluadors.

Després de la pausa-cafè, el fisioterapeuta Sr. Raúl Fer-
rer en oferirà la ponència “Fisioteràpia 2.0: Més enllà 
de les mans...”, en la qual ens parlarà del gran nombre 
de persones que empren Internet per buscar informació 
sobre salut, i de la importància que els professionals de 
la salut coneguin i recomanin només aquelles fonts que 
ofereixen fiabilitat i rigor.

A continuació el fisioterapeuta, administrador del portal 
Fisioweb i autor del bloc Fisioterapia y Fútbol, Sr. Javier 
Trujillo, farà una revisió, en la seva ponència “Comuni-
tats de Fisioteràpia 2.0: Fòrums”, de l’evolució històrica, 
en el marc de la Fisioteràpia, de les comunitats en línia 
vinculades a fòrums de discussió.

Tot seguit, i com a última ponència del matí, podrem gau-
dir de “El Col·legi 2.0”. Tres representants del CFC, Sr. 
Ramon Aiguadé, tresorer; Sr. Rafel Donat, vocal respon-
sable de l’àrea social, i Srta. Sílvia Quiñonero, responsa-
ble de l’Àrea de Comunicació i Relacions institucionals, 
ens presentaran els canvis que ha fet –i farà- el CFC per 
adaptar-se a l’evolució de la tecnologia i poder així arri-
bar a un nombre més gran de companys i companyes.

Després del dinar, tindrà lloc la ponència del Sr. Car-
los López, fisioterapeuta i professor de Fisioteràpia de 

la UdV, “De fisioterapeutes i metges, o tigres i lleons: es 
pot saber què passa?”, que ens parlarà sobre com poden 
afectar al pacient les relacions entre els diferents pro-
fessional de la salut i ho farà mitjançant una comparació 
dels diferents actors del món sanitari amb diversos re-
presentants del món animal.

A continuació, el fisioterapeuta i autor del bloc Fisiote-
rapia... y demás, Sr. Rubén Tovar, amb la conferència 
“El zero disfressat d’infinit”, ens parlarà sobre herois i 
vilans, sobre la grandesa d'allò simple i l'evident d'allò 
fals, sobre ciència i sobre ficció. 

Tot seguit, el fisioterapeuta i blocaire, Sr. Eduardo Fon-
devila, ens presentarà la ponència "Necessitat d'un can-
vi en el concepte de Fisioteràpia al s. XXI: avançant cap 
al Paradigma del Moviment", on ens parlarà de la neces-
sitat d’evolucionar cap a una Fisioteràpia fonamentada 
en un paradigma propi i diferencial que aglutini i cons-
trenyi nítidament el sentir contemporani de la professió 
en qualsevol de les seves especialitats.

Després, el fisioterapeuta i integrant del Grup d'Interès 
del Vallès Occidental, Sr. José Miguel Aguililla, en ofe-
rirà la conferència "La Fisioteràpia del futur: enfoca-
ment biopsicosocial", un punt de vista que ens permet 
comprendre, avaluar i tractar d'una manera més inte-
gral i millor les persones.

Finalment, i per tancar les ponències, el fisioterapeuta i 
màster en osteopatia estructural per la UdV, Sr. Carlos 
Castaño, ens proposa la ponència "Dóna'm els teus di-
ners. Guia de supervivència econòmica per a nous gra-
duats", una xerrada la intenció de la qual és prevenir als 
estudiants (i als fisioterapeutes graduats) sobre la selva 
que és formar-se i treballar avui dia. 

tic 2.0
 5 de maig de 2012
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nosaltres   El tema del mes

Respecte a la II edició de la Jornada sobre l’Abordatge 
pràctic de Fisioteràpia en geriatria, el Col·legi de Fi-
sioterapeutes de Catalunya continua l’aposta iniciada 
l’any passat de fer una jornada anual sobre un camp 
molt important en la nostra professió, en el qual molts 
dels nostres companys i companyes fan una feina 
excel·lent. Aquesta jornada és un exemple d’aquesta 
bona tasca, i volem fer un agraïment especial a la Co-
missió de Geriatria del CFC per l’ajuda en l’organització 
del programa, per al qual han proposat ponents de 
gran nivell i han abordat un tema tan complex com són 
les contencions, una actuació que es realitza a diari a 
les nostres residències.

Aquesta Jornada, prevista per al 18 de maig, s’iniciarà 
amb la ponència inaugural del Dr. Salvador Altimir "Fi-
sioteràpia en persones d'edat avançada", on farà un 
repàs de la valoració geriàtrica com a instrument de 
diagnòstic i intervenció, del concepte de ‘fragilitat’, del 
perfil de l'ancià que ha de seguir un tractament de re-
habilitació, i de la importància de l’activitat física per en-
vellir amb èxit.

La Taula 1 s’iniciarà amb la ponència del Sr. Lluís Puig, 
cap de Fisioteràpia de l’Hospital de l’Esperit Sant de 
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· Quadre mèdic a tot Espanya amb els millors professionals.
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nosaltres   El tema del mes

Santa Coloma de Gramenet, que ens presentarà la con-
ferència "Patologia de l'espatlla en la 3a i 4a edat", una 
afecció molt freqüent a causa de la degeneració del ma-
negot, i a la qual els fisioterapeutes han de donar una 
resposta basant-se en el coneixement de l'anatomia i 
biomecànica de l'espatlla i aplicant una teràpia basada 
en corregir els defectes de la cinemàtica, els defectes de 
la dinàmica i els defectes de reprogramació. 

Tot seguit, la fisioterapeuta i coordinadora de la Comis-
sió de Fisioteràpia Respiratòria del CFC, Sra. Inma Cas-
tillo, ens oferirà la ponència “Fisioteràpia respiratòria 
en pacients amb traqueostomia", que té per objectiu 
conèixer el concepte de traqueostomia, el material i el 
seu maneig, i també justificar el paper del fisioterapeuta 
en el tractament del pacient traqueostomitzat.

A continuació comptarem am la presència de la Sra. 
Carme Macià, fisioterapeuta, psicòloga, infermera i 
sotscoordinadora de la Comissió de Geriatria del CFC.  
En la seva ponència "Valoració i tractament de la síndro-
me d'immobilitat en demències" s'exposaran exemples 
pràctics d'intervencions de Fisioteràpia en diferents 
complicacions i en diferents estadis de funcionalitat a fi 
d'evitar cada complicació o patologia específica.

La Taula 2, prevista per a la tarda, s’iniciarà amb la 
conferència "Hidroteràpia i logopèdia en la malaltia de 
Parkinson", a càrrec de les integrants de la Comissió 
de Parkinson, Sra. Yolanda Cantos i Sra. Sandra Roca, 
que exposaran un nou concepte de treball unint les dues 
teràpies i complementant-les l'una amb l'altra dintre 
del medi aquàtic, aprofitant els beneficis que aquest 
medi proporciona tant per a la vessant fisioterapèutica, 
reduint la rigidesa i afavorint la relaxació muscular, en-
tre d'altres; com per a la logopèdica, millorant també i 
alhora la fonació i la parla.

Finalment, i per tancar les ponències, la Sra. Ana Ro-
vira i la Sra. Anna Barrios, ens oferiran la conferència 
"Actuació en l'aplicació de contencions físiques: enfoca-
ment Ceoma contra altres enfocaments", que presen-
tarà la posada en marxa de l’exitós projecte 'Desatar', 
que, entre d’altres, va aconseguir passar en sis mesos 
d'un 24,4% de residents amb subjecció a un 0%.

Aquestes són les nostres propostes per a la primavera, 
però també volem anunciar-vos que al mes d’octubre 
realitzarem la Jornada col·legial de Fisioteràpia neuro-
musculosquelètica, juntament amb el Sopar Col·loqui i 
una gran festa, que aviat us anunciarem, al dia següent.
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nosaltres   Activitats col·legials

La I Jornada de Fisioteràpia neurològica aplicada del CFC 
finalitza amb un gran èxit d’assistència
Amb un gran èxit d’assistència es va cloure, el passat 30 de març, la I Jornada de Fisioteràpia 
neurològica aplicada, que es va celebrar a l’Auditori del Campus de la Comunicació – Poblenou 
de la UPF. La neurologia és un dels àmbits bàsics de la nostra professió i congrega un important 
nombre de professionals que s'hi dediquen en la seva tasca diària. 

I Jornada de 
Fisioteràpia 
neurològica 

aplicada
30 de març de 2012
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nosaltres   Activitats col·legials

L’acte es va iniciar a les 09.00 h amb la inauguració de la 
Jornada de mans del degà del Col·legi, Sr. Manel Domin-
go, que va donar pas a la ponència inaugural “Fisioteràpia 
neurològica, molt més que Fisioteràpia”, a càrrec de la 
coordinadora general de l’associació TRACE, Sra. Lourdes 
Andreu, que va compartir amb nosaltres els diversos enfo-
caments que cal tenir en compte en l'abordatge dels casos 
de persones afectades per TCE o DCA. La Sra. Andreu va 
reflexionar sobre estereotips, sobre diagnòstics, el paper 
del professional, el de la família, el de la persona afectada, 
sobre la discapacitat i, també, sobre la importància de com 
ens comuniquem, tot amb la finalitat de poder transme-
tre coneixements més enllà dels propis de la Fisioteràpia 
neurològica, que ajudin a tenir una visió global a l'hora 
d'intervenir en la rehabilitació de malalts neurològics.

La primera taula va començar amb la conferència 
“Modulació pedagògica”, a càrrec de la pedagoga Sra. 
Anna Esclusa, que va explicar les limitacions actuals en 
l'abordatge de l'atenció a la família en el DCA i la visió 
generalitzada d'aquesta com a coterapeuta. A més va 
parlar de la importància de l'aprenentatge per tal que la 
família pugui acompanyar l'afectat directe en el procés 
de rehabilitació. Tot seguit va explicar què és la Modula-
ció Pedagògica com a concepte de nova creació i la seva 
funció 'educadora', d'acompanyament a la família. 

Tot seguit el Sr. David Bonet, fisioterapeuta, va presen-
tar la ponència “Aplicació de l’estimulació basal en la 
Fisioteràpia neurològica”. L’estimulació basal és un 
concepte que s’aplica com a enfocament comú de tre-
ball interdisciplinari i parteix de la idea que des del nai-
xement i fins a la mort són possibles i tenen sentit nous 
processos de desenvolupament malgrat les greus limi-
tacions que pugui tenir una persona. En base a aquesta 
explicació, s’entén la rehabilitació neurològica com un 
procés d'acompanyament en el camí vital de l'afectat i, 
per aquest motiu, centra el seu tractament en les neces-
sitats i les capacitats dels afectats i les seves famílies.
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nosaltres   Activitats col·legials

Després del parèntesi per dinar, es va iniciar la segona 
taula de la Jornada, que va inaugurar la fisioterapeuta 
Sra. Roberta Ghedina amb la ponència “Sistema visual 
per a l’acció. Exploració i tractament”. La Sra. Ghe-
dina ens va explicar, barrejant el coneixement teòric 
amb l’experiència clínica personal, com va modificar la 
seva manera d'observar un pacient neurològic després 
d'haver cursat un màster en Teràpia Visual i d'haver 
compartit, durant dos anys, l'entrenament del pacient 
amb els companys i companyes optometristes. 

Seguidament es va presentar la ponència “Model assis-
tencial Sala Puigverd (MASP)”, a càrrec de la Sra. Marta 
Prat, fisioterapeuta. Mitjançant la presentació d’un cas 
pràctic, la Sra. Prat ens va presentar un model assisten-
cial que va néixer ara fa 23 anys a Castellar del Vallès 
per donar continuïtat al CDIAP als infants del municipi 
que ho necessitaven. El MASP té com a objectiu facili-
tar una inclusió social efectiva dins l'entorn natural que 
cerqui el benestar de la persona atesa i el de la seva 
família, atenent les necessitats i reptes particulars. Ini-
cialment, a partir de la recepció, valoració i diagnòstic 
de la funció motriu es dissenya un pla de treball inte-
gral i individualitzat. El pla de treball s'elabora tenint en 
compte la motivació de l'usuari, les necessitats en les 
AVD de la família respecte de la persona atesa i el criteri 
del professional que es fa responsable del tractament.

Posteriorment la neuropsicòloga, Sra. Micaela Moro, ens 
va oferir la conferència “Presentació de la CIF (Classifi-
cació Internacional del Funcionament) modificada”,  una 
bateria d'avaluació original, basada en la CIF, que pretén 
ser útil per als membres dels equips interdisciplinaris 
de rehabilitació neurològica. Tot i que la CIF pot ser una 
eina conceptual molt útil en la rehabilitació de trastorns 
neurològics, segons la Sra. Moro requereix un canvi pro-
fund de la forma de treballar dels professionals, un can-
vi que més que tècnic és conceptual o, fins i tot, cultural, 
a més de temps de formació i d'implementació.
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nosaltres   Activitats col·legials

L'última ponència de la Jornada va ser a càrrec de la Sra. 
Marisa Brugarolas, directora de la companyia Rueda-
piés de dansa integrada. La conferència portava per títol 
“Moviment i dansa en afectacions neurològiques”, i ens 
va presentar les línies bàsiques de treball en l'àrea del 
moviment per a poblacions mixtes de persones amb i 
sense discapacitat en base als principis de les tècniques 
somàtiques de moviment (Body Mind Centering, Tècnica 
Alexander, Feldenkrais), que ens indiquen que certs ele-
ments són adaptables a les necessitats particulars de la 
diversitat funcional de la població a qui s'apliquen. Tot i 
que inicialment no es tracta d’unes pràctiques pròpies 
del camp de la Fisioteràpia, vam poder observar com 
algunes de les tècniques utilitzades, sobretot pel que 
fa a estimulació i autonomia del participant, poden ser 
aplicades per aconseguir que, en aquest cas, el pacient 
s'apropiï del seu propi procés de recuperació i aquesta 
sigui més efectiva.

Estretament vinculat amb l’última ponència, els assis-
tents van poder gaudir del visionat de l’emotiu documental 
“Emovere”, que resseguia les passes, tant personals com 
professionals, d’un grup de dansa integrada. La dansa in-
tegrada pretén crear un espai de treball dins de l’àmbit 
de la dansa amb persones amb diverses capacitats, on hi 
hagi una diversitat de cossos, sensibilitats i experiències; 

es tracta d’agrupar persones en situació de discapacitat 
i sense en un espai i fer un treball conjunt, de tal mane-
ra que ningú es quedi aïllat. La dansa integrada fomenta 
l’habilitat de pensar, de moure’s d’una o altra manera, 
perquè la diversitat funcional dels diversos cossos, tinguin 
o no alguna discapacitat, no és un problema, al contrari, 
ajuda, alimenta i ofereix més possibilitats al grup.
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I com a cloenda de la Jornada, la vocal de la Junta Sra. 
Eva Cirera, acompanyada del fisioterapeuta i director 
general de la Fundació Step by Step, Sr. Joan Romero, 
va presentar davant l’auditori la nova comissió del CFC: 
Comissió de Fisioteràpia Neurològica, integrada per 10 
companys i companyes que pretenen  donar a conèixer 
la Fisioteràpia en neurologia, remarcar la importància 
de la col·laboració interdisciplinària en aquest camp i 
impulsar la recerca en Fisioteràpia. Sens dubte un colo-
fó que ve a confirmar l’aposta del CFC per la realitat ac-
tual de la Fisioteràpia, atès que d’acord amb l’enquesta 
realitzada pel CFC, un 33% del nostre col·lectiu es dedi-
ca a l’àmbit de la neurologia.
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Arran d’algunes notícies aparegudes en diversos mit-
jans de comunicació, en les quals s’alerta del malba-
ratament de recursos econòmics que tindrien el seu 
origen en la inoperància d’alguns mitjans físics emprats 
pels fisioterapeutes en la seva tasca diària, el Consejo 
General de Colegios de Fisioterapeutas assenyala que 
“el problema no és la tècnica, sinó el model assisten-
cial”. En aquest sentit, el seu president, Sr. José An-
tonio Martin Urrialde, critica, en una nota informativa 
(www.fisioterapeutes.cat/comunicacio/mitjans/2012/
febrer/16022012_cgcf.pdf), el deficient model assisten-
cial de gestió en els tractaments de Fisioteràpia del Sis-
tema Nacional de Salut i indica que és aquest el causant 
de l’elevada despesa que revela l’estudi en què es basen 
les notícies que recullen els mitjans.

Urrialde afegeix que el model assistencial actual sotmet 
el pacient a un tractament estàndard i homogeni que no 
té en compte les peculiaritats de les diverses patologies 
i que l’estudi “no és un reflex de la realitat actual i de-
mostra l’ús mercantil de tècniques aplicades per pro-
fessionals no fisioterapeutes”.

El Col·legi dóna suport al CGCF en les crítiques al deficient 
model de gestió del Sistema Nacional de Salut

Des del Col·legi de Fisio-
terapeutes de Catalunya 
volem mostrar el nostre 
suport absolut a la postura 
del CGCF i volem ressaltar 
la necessitat de millorar 
l’eficàcia del sistema sa-
nitari que, entre d’altres, 
inclouria l’aplicació de la 
derivació directa al fisio-
terapeuta tal i com recull 
el Pla director de malalties reumàtiques i de l’aparell 
locomotor presentat el 2010 pel Departament de Salut, 
en el qual el fisioterapeuta es converteix en un element 
molt important en l’atenció primària amb accés directe 
a certes patologies d’alta prevalença i baixa complexitat, 
fet que possibilita, entre d’altres: una atenció més efi-
cient i eficaç a l’usuari, atès que l’atenció precoç millora 
el pronòstic de recuperació; la disminució de la despesa 
farmacològica, de la duplicitat de consultes i del temps 
de baixa per incapacitat laboral; en definitiva, propiciaria 
una important disminució de la despesa sanitària.
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El passat 8 de febrer va quedar constituïda la nova Co-
missió de Fisioteràpia Neuromusculosquelètica (NME) 
del CFC. Aquesta nova comissió neix de la fusió de les 
antigues comissions d'Aparell Locomotor, Teràpies Ma-
nuals i Extremitat Superior. El Col·legi està duent a ter-
me una remodelació de l'estructura de les comissions 
actuals tenint en compte l'arribada de les futures espe-
cialitats oficials en Fisioteràpia.

Els fisioterapeutes que integren la nova Comissió són: 
Isabel Salvat, Ana Màrquez, Luis Daniel Paz del Río, Mi-
quel Àngel Martínez, Leandro Guttman, Juan López, Xa-
vier Vericat, Rafel Donat, Marc Lari i Xevi Sala, que serà 
l'encarregat de coordinar les tasques que es duran a ter-
me dins la Comissió. Teràpies Manuals i Extremitat Supe-
rior s'integren dins la Comissió NME i es converteixen en 
grups de treball directament vinculats a aquesta. En Juan 
López i en Xavier Vericat respectivament, són els repre-
sentants d'aquests grups de treball dins de la Comissió.

La Fisioteràpia NME és una especialitat de la Fisioteràpia 
dirigida al tractament de trastorns neuromusculosque-
lètics. Basant-se en el raonament clínic, s'apliquen estra-
tègies de tractament altament especialitzades que inclouen 
diferents tècniques (teràpia manual, neurodinàmica, dolor 
miofascial i Fisioteràpia invasiva, tècniques instrumentals, 

El Col·legi crea una nova comissió, la Comissió de Fisioterà-
pia Neuromusculosquelètica

exercicis terapèutics, educació del pacient...). La Fisioterà-
pia NME és guiada pels coneixements científics, l'evidència 
clínica i l'estat biopsicosocial de cada un dels pacients. 

La nova Comissió pretén agrupar, donar suport i fomen-
tar el creixement professional dels fisioterapeutes inte-
ressats en aquest àmbit d'actuació, així com fomentar 
un nivell d’especialització i excel·lència assistencial el 
més alt possible. La Comissió promocionarà la figura 
del fisioterapeuta en aquest àmbit dins les professions 
de la salut, les entitats administratives i els usuaris.

D'esquerra a dreta: Xavier Vericat, Leandro Guttman, Xevi Sala, 
Miguel Ángel Martínez, Ana Màrquez, Marc Lari i Juan López.

El passat dissabte 11 de febrer va tenir lloc, a l’Hospital 
Comarcal de l’Alt Penedès, el seminari tècnic Reedu-
cant la Sedestació, organitzat pel CFC, en una altra 
mostra de l’interès de la institució per apropar la for-
mació als col·legiats i col·legiades d’arreu del territori. 

El seminari va ser a càrrec del Sr. Xavier Sala, qui 
va abordar la sedestació a partir dels últims estudis, 

El seminari tècnic, Reeducant la Sedestació, a Vilafranca del Penedès
introduint conceptes com el de ‘zona neutra’ i els be-
neficis de la contracció dels multífids durant la se-
destació. La vintena d’assistents que van participar 
en l’esdeveniment van poder practicar com reeducar 
la sedestació satisfactòriament. 

Grup d’interès Penedès

El passat dia 9 de març, el secretari de la Junta de Go-
vern del Col·legi, Sr. Gabriel Liesa, i el responsable 
d’Intrusisme de l’Àrea Professional i Atenció col·legial 
del CFC, Sr. Javier Crespo, es van reunir amb el Dr. 
Josep Lluís Ausín, subdirector general d’Avaluació i 
Inspecció d’Assistència Sanitària, i amb el Sr. Mateo 
Quintana, cap del Servei d’Investigació i Avaluació del 
Sistema Sanitari.

El CFC es reuneix amb els responsables d’Avaluació i Inspec-
ció d’Assistència Sanitària del Departament de Salut

La trobada va servir per conèixer el procediment d’ins pecció 
que se segueix quan el CFC interposa una demanda de pu-
blicitat enganyosa o intrusisme davant el Departament.

Atesa la incidència que té l’intrusisme en la nostra pro-
fessió, els representants d’ambdues institucions van 
acordar mantenir una reunió anual amb l’objectiu de 
compartir informació.
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Podeu trobar tota la informació del Pla de Dinamització Científica en Fisioteràpia (PDCF) a:
 www.fisioterapeutes.cat/area_professionals/dinamitzacio_cientifica

El passat mes de febrer, va tenir lloc a Granollers la 
conferència “La Fisioteràpia i la qualitat de vida”, a 
càrrec del col·legiat Sr. Ernest Ramon. Es va explicar 
en què consisteix la nostra professió en base a la defi-
nició de l’OMS i es va fer un recull històric de la utilit-
zació de mitjans físics amb fins terapèutics. La major 

La Fisioteràpia i la qualitat de vida
part de la xerrada es va destinar a explicar les diferèn-
cies entre el dolor agut i el crònic, quines són les eines 
de què disposa la Fisioteràpia i quines actituds hem de 
seguir per tal de millorar la nostra qualitat de vida. Es 
va fer èmfasi en la centralització del dolor crònic i en 
el seu abordatge des del punt de vista biopsicosocial.

El 23 de març, el CFC va participar, per quarta vegada, a 
les 6es Jornades Multidisciplinàries Catalanes de Resi-
dències de Gent Gran, a Barcelona. 

Com ja és habitual, el nostre Col·legi, que hi assisteix 
en qualitat de coorganitzador, hi està sempre molt ben 
representat: el degà, Sr. Manel Domingo, ha format part 
del Comitè d'Honor; i el Sr. Gabriel Liesa, secretari, i la 
Sra. Benilde Martínez, vocal, del Comitè Organitzador. A 
més, cal destacar que la nostra companya de Junta, Sra. 

El CFC, present, per quarta vegada, a les jornades Multidis-
ciplinàries Catalanes de Residències de Gent Gran

Eva Cirera, hi va participar com a ponent, juntament amb 
les seves companyes de la Unitat d'Estimulació Neuro-
lògica (Centre Collserola), en la taula “Atenció interdis-
ciplinària en persones afectades d’ictus”.

La inauguració, va ser a càrrec de la Sra. Carmela Fortuny, 
directora de l'Institut Català d'Assistència i Serveis Socials 
(ICASS), que va reafirmar el compromís de l’Administració 
de comptar amb els col·legis professionals per tal de con-
sensuar un canvi de model dins de l’àmbit assistencial.
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El passat 28 de febrer, el degà, la vicedegana i el se-
cretari del CFC, Sr. Manel Domingo, Sra. Montserrat 
Inglés i Sr. Gabriel Liesa, respectivament, es van reu-
nir amb el conseller de Benestar Social i Família, Sr. 
Josep Lluís Cleries, i amb la directora de l’ICASS, Sra. 
Carmela Fortuny.

L’objectiu de la reunió, al marge de presentar-nos 
davant el conseller i mostrar-li la nostra voluntat de 
col·laboració, es va centrar al voltant de tres punts clau 
per a nosaltres: les notícies aparegudes sobre de la re-
ducció de professionals sanitaris i socials dels centres 
gerontològics; fer palesa la nostra preocupació per les 
informacions de variar el nombre de valoradors de la 
dependència, i la normativa que regula els CDIAP.

Sobre el primer punt -la reducció dels professionals sa-
nitaris i socials que treballen en centres gerontològics-, 
el conseller Cleries ens va comentar que, tot i que és cert 
que la patronal ha fet aquesta petició, aquest any la re-
modelació i revisió del model assistencial està congela-
da, per tant, no hi haurà cap canvi. D’altra banda també 
va exposar que, des del Departament de Benestar Social 
i Família, es pretén treballar de forma conjunta amb tots 
els actors del sector –va fer explícita la seva voluntat de 
comptar també amb el CFC- en un model, no de ràtios, 
sinó que treballi per objectius. En aquest sentit, els re-
presentants del CFC van sol·licitar que si es treballa en 
aquesta línia, s’han de cercar objectius que mesurin la 
bona feina realitzada pels professionals i que, per tant, 
premiïn la millora o el manteniment de la qualitat de vida 
dels usuaris. Tant el conseller Cleries com la Sra. For-
tuny ens van indicar que aquesta és la línia en què es tre-
balla, i que, properament, ens demanaran que formem 
part de les taules tècniques que debatran aquest model.

El Col·legi es reuneix amb el conseller de Benestar Social 
i Família

En referència al segon punt -la possible variació del 
nombre de valoradors-, el conseller ens confirma que, 
actualment, no tenen cap intenció de variar-ho atès que 
la valoració és la porta d’entrada al sistema.

Finalment, i en referència a la normativa que regula els 
CDIAP, el conseller nega que hi hagi hagut cap variació i, 
per tant, fins als sis anys, aquells nens que ho necessitin 
han de ser atesos als CDIAP.

Des del CFC es valora molt positivament aquesta reunió 
atès que vam sortir amb un acord de col·laboració ferm 
i amb l’agraïment, per part del conseller, per la nostra 
voluntat i predisposició de treballar de forma conjunta 
amb el Departament de Benestar Social i Família.

D'esquerra a dreta: Sra. Carmela Fortuny, directora de l'ICASS; 
Sra. Montserrat Inglés, vicedegana del CFC; Sr. Manel Domingo, 
degà del CFC; Sr. Josep Lluís Cleries, conseller de Benestar 
Social i Família, i Sr. Gabriel Liesa, secretari del CFC.

El passat dissabte 24 de març, Madrid va acollir la 
XX Assemblea General del CGCF. El Col·legi hi va 
assistir amb un ampli gruix de representants, tots 
ells consellers de diverses comissions del Consejo: 
el degà, Sr. Manel Domingo, en la de reforma esta-
tutària; la vicedegana, Sra. Montse Inglés, en la de 
control i règim econòmic; el secretari, Sr. Gabriel 
Liesa, en la de Llei de la Dependència; el tresorer, 
Sr. Ramon Aiguadé, en la d’acreditació de cursos i 
formació continuada; i el vocal de la Junta, Sr. Rafel 
Donat, en la de formació i concessió CIF, i en la de 
reconeixement del títol homologat.

En l’assemblea es van debatre diferents temes, com ara 
la definició de l'acte terapèutic, les accions a seguir en 
la relació entre centres privats i mútues, i, a petició del 

El CFC assisteix a la XX Assemblea General del CGCF
CFC, l'acceptació per part del 
Comitè Executiu del CGCF de 
manifestar davant del minis-
teri corresponent les dificul-
tats amb què es troben molts 
col·legiats per homologar 
el títol a França, així com de 
sol·licitar al Ministeri francès 
corresponent les explicacions 
oportunes i la facilitació de 
tràmits, tal i com marquen 
les lleis europees.

D’altra banda, es va aprovar el dia 23 de gener com a 
Dia Nacional de la Fisioteràpia, en commemoració de la 
creació del CGCF.
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La vicedegana del CFC, Sra. Montserrat Inglés (al centre), acom-
panyada pels representants de la Camfic i la FAP.

El 12 de gener, el Col·legi, per una banda, i la Cam fic 
(Societat Catalana de medicina familiar i comunitària) 
i la FAP (Fundació Atenció Primària), de l’altra, van 
signar un conveni marc de col·laboració. El vicedega-
na del CFC, Sra. Montserrat Inglés, en representació 
del degà del Col·legi, Sr. Manel Domingo, i la presi-
denta de la Camfic i la FAP, Sra. M. Dolors Forés, van 
rubricar un acord, l’objectiu del qual és promoure i 
fomentar els principis d’atenció primària de salut, la 
seva implantació i la seva qualitat. Per aquest motiu, 
ambdues entitats van establir un conveni marc per al 
desenvolupament conjunt d’activitats de formació con-
tinuada, de desenvolupament professional, recertifi-
cació i innovació en l’àmbit de l’atenció primària, amb 
la finalitat de sumar esforços per afavorir i incremen-
tar col·laboracions específiques relacionades amb els 
seus fins i objectius respectius.

El desenvolupament de les actuacions previstes entre 
ambdues entitats es duran a terme a través de convenis 
específics, que seran regulats i controlats per una co-
missió mixta integrada per dos representants del CFC, 
un de la Camfic i un de la FAP.

El Col·legi signa un conveni amb la Camfic i la FAP

La Camfic és una associació que vetlla per promoure 
el desenvolupament d'una Atenció Primària resolutiva 
i d'alta qualitat, centrada en la millora de la salut de 
la comunitat.
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A partir de l’enquesta estatal realitzada durant els 
mesos d’octubre i novembre pel Consejo General de 
Colegios de Fisioterapeutas (CGCF) amb col·laboració 
directa de tots els col·legis professionals -inclòs el CFC- 
sobre l’estat de la professió, es constata l’esgotament 
del model actual professional, el del fisioterapeuta clínic 
generalista, un perfil únic que no dota d’una gran forta-
lesa la professió davant la crisi.

Per tal de modificar aquesta realitat, el CFC aposta per 
promocionar i potenciar la investigació en Fisioteràpia. 
Perquè aquesta sigui productiva per a la professió, cal 
que el nostre col·lectiu es basi en l’evidència científica i 
les guies de bona pràctica clínica. Per poder compaginar 
aquestes realitats es fa imprescindible que es detectin 

El Col·legi engega el Pla de Dinamització Científica en Fisio-
teràpia (PDCF)

les necessitats professionals i clíniques que caldrien ser 
investigades i explorades per tal d’aconseguir les se-
güents finalitats:

•	 Treballar pel reconeixement competencial de la 
Fisioteràpia en totes les àrees clíniques i els dife-
rents àmbits laborals.

•	 Reforçar amb dades la demanda estatal 
d’especialitats en Fisioteràpia.

Línies estratègiques:

•	 Treballs de recerca sobre la contribució de la Fisio-
teràpia en les afeccions musculosquelètiques d’alta 
prevalença i baixa complexitat en l’atenció primària.

•	 Evidència científica en l’eficàcia terapèutica objec-
tiva de la intervenció de la Fisioteràpia en les afec-
cions i malalties de totes les àrees clíniques i àmbits 
laborals que la professió considera com a camp de 
reconeixement d’una futura especialitat (geriatria, 
pediatria, uroginecologia, cardiorespiratori, neuro-
logia, neuromusculosquelètic, esportiva i laboral).

Els responsables:

Per poder tirar endavant el PDCF, el CFC comptarà amb 
la següent estructura professional:

•	 Maria Giné: experta en metodologia de recerca i 
coordinadora de la Comissió d’Ajuts per a la Recerca.

•	 Ramon Aiguadé: responsable de la Revista cientí-
fica del CFC.

•	 Marc Lari: coordinador de les comissions del CFC.
•	 Rafel Donat: representant de la Comissió de For-

mació i Especialitats en Fisioteràpia del CGCF.

Podeu trobar tota la informació del Pla de Dinamització Científica en Fisioteràpia (PDCF) a:
www.fisioterapeutes.cat/area_professionals/dinamitzacio_cientifica
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La Secció Territorial de Lleida va celebrar, el pas-
sat dissabte 11 de febrer, la reunió anual per als 
col·legiats de la província de Lleida, i tot seguit va 
tenir lloc el V Esmorzar Col·loqui, que enguany, sota 
el títol "Els tòpics de les recomanacions dietètiques 
de les afeccions musculosquelètiques més comu-
nes" ens presentà un treball conjunt del nutricio-
nista Sr. Daniel Rubiol i el fisioterapeuta Sr. Patrick 
Pons, que ens van donar nocions per conèixer i saber 
relacionar l'alimentació amb les lesions i malalties 
que els fisioterapeutes tractem de forma habitual a 
la nostra consulta.

El col·loqui va ser molt interessant, gràcies la parti-
cipació de tots els col·legiats assistents, atès que es 
va dinamitzar molt més i es van poder intercanviar 
impressions. Cal agrair la participació de tots els 
col·legiats, que un any més van esgotar les places de 
convocatòria. També hem d’agrair la participació dels 
ponents, així com la seva disponibilitat per resoldre 
tots els dubtes dels assistents durant el col·loqui i du-
rant l’esmorzar.

La Secció Territorial de Lleida celebra la 5a edició del tradi-
cional Esmorzar Col·loqui
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Si vols que REGAL et truqui fes arribar les teves dades per 
 

SMS al 638 444 109 o mail a esther.perez@libertyseguros.es

OFERTA PER A COL�LEGIATS I FAMILIARS DIRECTES (*) 
Descompte Especial a Regal Auto, Moto, Llar i Vida 

REGAL ofereix un important ESTALVI ECONÒMIC 
per conveni establert amb el Col�legi de Fisioterapeutes  

 

 

  
 
 
 

A MÉS, si contractes REGAL VIDA fins el 15/05/12 (**) 

20€ de reemborsament (***) 
 

I per contractar MOTO del 15/04/12 fins el 15/07/12 

Manòmetre de regal (**** Llegiu condicions) 

(*)  Tenen consideració de familiars directes per aquesta oferta el cònjuge, fills i pares que convisquin al mateix domicili que el col·legiat. 
(**) Dates de la promoció 20€ Vida del 20/2/12 al 15/05/12. 
(***) El descompte és  sobre la prima, el reemborsament de 20€ es farà aprox. als  45 dies des de la data d’inici de la pòlissa, al mateix 
compte bancari on s’hagi fet efectiu el pagament de l’assegurança. De conformitat amb l’art. 33 de la Llei 35/06 de 28 de novembre de 
l’IRPF, el pagamet de l’incentiu tindrà consideració de guany patrimonial. Oferta per a noves pòlisses contractades en les dates de la 
promoció. No vàlides renovacions. 
(****) El regal del manòmetre es per a noves contractacions MOTO dintre de les dates de la promoció. No vàlides renovacions. 
Promoció no acumulable a altres ofertes. Oferta subjecta a la normativa de subscripció de la companyia. Consulta condicions. Companyia d’Assegurances: 
Liberty Seguros, Compañía de Seguros y Reaseguros, S.A. A través del seu canal directe, Regal.  
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El passat 29 de febrer, la responsable de l’Àrea de Co-
municació i Relacions Institucionals del CFC, Silvia 
Quiñonero, va assistir a una jornada al Parlament de 
Catalunya amb motiu del Dia Mundial de Malalties Mino-
ritàries, sota el lema “Tots junts fem pinya”. 

La inauguració de la jornada va ser a càrrec de la M. H. Sra. 
Núria de Gispert, presidenta del Parlament de Catalunya; 
el Dr. Josep Torrent-Farrell, membre del comitè de Me-
dicaments Orfes; el Dr. Josep Maria Padrosa, director del 
CatSalut; la Sra. Anna Ripoll, delegada de la Delegació a Ca-
talunya de la Federación Española de Enfermedades Raras 
(FEDER), i la Sra. Anna Quintero, presidenta de la Federació 
Catalana de Malalties Poc Freqüents (FCMPF). A l’acte va 
quedar clarament reflectit el missatge del lema de la jorna-
da, la importància i la necessitat de l’esforç col·lectiu per tal 
de millorar la qualitat de vida i el resultat absolut de salut 
dels pacients que pateixen aquestes malalties. En aquesta 
línia s’ha remarcat que les persones que sofreixen malal-
ties minoritàries i el seu entorn, tenen un dia a dia molt dur 
i sovint pateixen dificultats en l’assistència, atès que aques-
tes malalties tenen un diagnòstic i tractament complex. 

La jornada va abordar en una primera taula, la recerca en 
“medicaments orfes” (medicaments destinats al tracta-

Jornada amb motiu del Dia mundial de les malalties minoritàries

ment de les malalties poc freqüents) i els avenços mèdics 
en aquest tipus de malalties, i a continuació una sessió 
sobre les polítiques sanitàries en Malalties Minoritàries 
a Catalunya (n’hi ha unes 7.000 identificades). Ambdues 
sessions amb una mateixa necessitat: informar, cons-
cienciar i fer més visible la realitat d’un reduït nombre de 
pacients que pateixen malalties greus, cròniques i ma-
joritàriament de caire degeneratiu, poc freqüents (la UE 
considera minoritària o rara una malaltia, quan només hi 
ha 5 casos per cada 10.000 habitants), però que en un 80% 
són d’origen genètic i afecten preferentment nens. 

Durant la jornada es va repetir molt el lema “Tots junts 
fem pinya”, paraules que només parlen de treball mul-
tidisciplinari, de treball en equip i de solidaritat amb 
aquests pacients. 
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- Atena, S.L. es pionera desde 1999 en la introducción en 
España de la Técnica de Vendaje Neuromucular, también 
conocido como Taping Neuromuscular (TNM). 
 
- En colaboración con la Asociación Española de Vendaje  
Neuromuscular (AEVNM), Atena imparte los siguientes 
cursos dirigidos a  fisioterapeutas: 
              Básico                    Drenaje Linfático 
            Avanzado          Pediátrico 
              Deporte                  Neurológico 
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Atena S.L. comercializa Cure Tape en Cataluña a través de 
nuestros distribuidores: 
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 Tel.: 91 573 86 15 • Fax: 91 409 55 07  

email: info@atenasl.com • www.atenasl.com 

CUANDO LA CALIDAD IMPORTA 
Vendaje Neuromuscular - Solo para Profesionales                                                                                                                                                                                                                   

Cure Tape es un Producto Sanitario Clase I  
notificado a las Autoridades Sanitarias 
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Els passats 17, 18, 24 i 25 de febrer es va realitzar a la 
seu de la Secció Territorial de Lleida la primera edició 
del Curs de Fisioteràpia conservadora de la síndrome de 
dolor miofascial a les terres de Ponent. Van assistir-hi 

Curs de Fisioteràpia conservadora de la síndrome de dolor 
miofascial - Edició Lleida

14 col·legiats vinguts des de diversos llocs de la nostra 
província. Una vegada més, gràcies per la vostra parti-
cipació i volem, especialment, fer un agraïment als do-
cents Xevi Sala i Marc Lari, per la realització del curs.
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Fisioteràpia aquàtica: t'hi mulles?
Des del CFC us volem presentar la iniciativa d’un grup de fisioterapeutes perquè en un futur no 
molt llunyà, la Fisioteràpia aquàtica prengui un caire totalment professional i respectable i, el 
que és més important, se’n faci ressò tant a la societat com a tot el sector sanitari. Hem parlat 
amb Rafel Nadal, vocal de la Junta de Govern del CFC, i un dels artífexs d'aquesta iniciativa.

“Cada vegada són més els joves que busquen en la Fisio-
teràpia la seva feina de futur, però si fem una estadística 
de la quantitat de fisioterapeutes que hi ha i les feines 
que ocupen, ens adonarem de l’excés de fisioterapeutes 
en determinats sectors i la manca en d’altres. 

Per fer front a aquest problema de la nostra professió i 
entenent la importància actual d’especialitzar-nos a ni-
vell professional i així, oferir millors serveis, ha arribat 
l’hora que la societat i els departaments de salut cone-
guin una nova línia de tractament, que encara que exis-
tent, mai se li ha donat la importància que té en altres 
països. Estem parlant de la Fisioteràpia aquàtica”.
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Quin és el gran repte de la Fisioteràpia aquàtica?

Volem arribar a ser un referent en aquesta especialitat. 
Sabem que tenim un llarg camí a recórrer on haurem de 
demostrar l’eficàcia d’aquesta teràpia, obrint una línia 
d’investigació especialitzada, documentar els resultats i 
l’eficàcia dels nostres tractaments i com aquests dismi-
nueixen el temps de lesió. També haurem de demostrar 
els múltiples beneficis de tractar dins el medi aquàtic, 
com també presentar tot el ventall de tècniques de Fi-
sioteràpia possibles dins d’aquest medi. Però, estem 
preparats per fer-ho.

Què voleu aconseguir?

Volem obtenir la confiança de totes les institucions sa-
nitàries, metges, hospitals, CAP, i que vegin en aques-
ta iniciativa una nova línia de tractament per oferir als 
seus pacients.

Com portareu a terme tots els objectius?

Per fer front a tots aquests objectius i, sobretot, per 
poder arribar a ser un referent de futur com a fisiote-
rapeutes especialistes en el medi aquàtic, necessitava 
reunir un equip de fisioterapeutes aquàtics amb gran 
experiència en aquest medi, perquè, junts, marquessin 
les pautes a seguir d’una manera professional. 

Amb aquest grup creat, tenim el plaer de presentar-
vos la UFAE, formada per l’Esther Mur, l’Anna Verdú, la 
Montse Ferrer, l’Eva Cirera i jo mateix. 

Què és la UFAE?

La UFAE és la Unitat de Fisioteràpia Aquàtica Especialit-
zada i, com us hem comentat, està formada per un equip 
de 5 professionals que es convertiran en el cor i el cer-
vell de la Unitat. Té la missió de marcar tots els punts 
estratègics per aconseguir que la Fisioteràpia aquàtica 
es converteixi en un referent nacional com a tècnica de 
Fisioteràpia i com a tractament aquàtic professional i 
d’investigació. A la vegada, volem fer-nos ressò entre 

“Una piscina o un centre esportiu, portat 
per un bon fisioterapeuta, pot ser un molt 
bon centre de recuperació”.

els fisioterapeutes, els professionals de la salut i la so-
cietat en general perquè apostin per aquesta especialit-
zació i així demostrar que la Fisioteràpia té molts més 
camps d’actuació dels que es coneixen, i més a prop del 
que pensem. 

De tots els objectius que us heu marcat, quin és 
l’objectiu principal de la UFAE?

L’objectiu principal de la UFAE és obrir una nova línia de 
servei professional dins l’àmbit fisioterapèutic i fer tota 
una sèrie d’accions, que mica en mica anireu coneixent, 
amb l’objectiu de donar a conèixer aquesta especialitat a 
altres institucions de salut creant un nou àmbit de trac-
tament especialitzat.

Rafel Nadal Dolcet
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Qui sóc? 

Sóc Núria Torrents Sesé, fisioterapeuta des de l’any 
1983, o sigui que aviat farà 30 anys que em dedico aques-
ta professió, i sembla que va ser ahir... 

En la meva època, la Fisioteràpia era una especialitat de 
2 anys a la qual hi podies optar mitjançant una prova se-
lectiva després d’haver acabat els estudis d’infermeria, 
de 3 anys. 

Fins a l’any 1990 vaig anar combinant les dues profes-
sions d’infermera i fisioterapeuta, encara que mai m’he 
desvinculat totalment de la primera, ja que en el meu cas i 
atesa la meva evolució professional s’han anat retrobant. 

Quan em vaig iniciar en el món de la Fisioteràpia va 
ser en el pacient lesionat neuroosteoarticular, sent un 
usuari normalment jove i de mitjana edat en el qual el 
seu estat de salut estava conservat i no presentava pro-
blemàtica social afegida.  

Què faig? 

Ara farà quasi 14 anys que em dedico a la Fisioteràpia 
en l’àmbit sociosanitari i  de la geriatria, sent un tipus de 
pacient gran amb malalties cròniques pluripatològiques 
i que normalment presenta problemàtica social afegida, 
generada per la dependència funcional i cognitiva que 
pateixen, i que precisen d’una atenció global i integral de 
totes les seves mancances i necessitats....

Bé, quan vaig iniciar-me en l’àmbit sociosanitari de la 
geriatria  em va enganxar i em va sorprendre la quantitat 
de coses que els fisioterapeutes podem arribar a fer, i 
tot el camí que ens queda per recórrer. Va ser alesho-
res quan vaig contactar amb la Comissió de Geriatria, 
ja que sentia la necessitat d’aportar les meves inquie-
tuds, experiències i, al mateix temps, rebre’n de noves 
per donar-li una consciència, sentit i identitat a la nostra 
tasca; d’això ara farà quasi 6 anys.    

Què vull fer? 

Com membre de la Comissió de Geriatria:

•	 Fins ara ens hem dedicat i ens dediquem principal-
ment a la divulgació i conscienciació de la Fisioteràpia 
en l’àmbit de la geriatria, atès que hem de donar-nos 
a conèixer tant a nivell de l’usuari i comunitat, com 
a nivell de la resta de professionals, deixant clar qui 
som i què fem com professionals de salut. 

•	 Treballar amb les diferent escales, tests 
d’avaluació, valoracions utilitzades en geriatria per 
esbrinar quines són les més adequades i precises 
en el nostre àmbit d’actuació i unificar criteris en 
la seva utilització.

•	 Treballar el diagnòstic de Fisioteràpia en geriatria. 
•	 Treballar i definir quines són les nostres competèn-

cies en l’àmbit de la geriatria, ja que tot sovint ens 
creuem amb altres professionals que han fet seves 
les nostres competències; amb això no vull dir que 
no s’hagin de treballar en comú, però cadascun des 
del  marc conceptual de la seva professió.

•	 Elaborar protocols d’actuació, manuals de consul-
ta, etc.  

•	 Potenciar la prevenció i educació sanitària en 
l’àmbit de la geriatria a nivell de l’usuari, família 
i comunitat.

Com a professional de la Fisioteràpia de l’àmbit socio-
sanitari:

•	 Seguir la meva tasca com a fisioterapeuta dins de 
l’àmbit sociosanitari / geriatria, atès que, com he 
dit prèviament, la tipologia d’usuari m’ha enganxat 
per la seva complexitat, fragilitat i on el tipus 
d’atenció té molt en compte la globalitat de l’ésser 
humà com a unitat biopsicosocial.

•	 Impulsar i potenciar la prevenció i educació sani-
tària en l’àmbit de la geriatria a nivell de l’usuari, 
família i comunitat, fent al pacient i família part ac-
tiva en el manteniment del seu estat de salut i tre-
ballar minimitzant l’alt sentit de dependència que 
l’atenció geriàtrica genera.

•	 Mantenir-me vinculada a la resta de companys, 
entitats, etc. on pugui aportar les meves inquietuds 
i experiències i alhora rebre’n de noves.

Núria Torrents
Coordinadora de la Comissió de Geriatria del Col·legi

Noticiari de Fisioteràpia24



nosaltres   Qui és qui?

Qui sóc? 

Em dic Carme Macià, sóc fisioterapeuta, i encara que 
posteriorment vaig estudiar psicologia i infermeria, 
m’identifico com a fisioterapeuta en geriatria, ja que 
sempre he treballat en aquest àmbit, bé sigui fent tre-
ball assistencial en residències o impartint docència, 
concretament l’assignatura de Fisioteràpia en Geriatria 
a la Universitat Internacional de Catalunya.

Què faig? 

Treballo al centre sociosanitari Sant Jordi de la Vall 
d’Hebrón de Catalunya Caixa, que originàriament era 
una llar de matrimonis; per entrar-hi es requeria estar 
en  parella, ser gran i tenir bona salut física i psíquica. 
Això em va permetre conèixer i gaudir la millor cara de 
la geriatria, ja que eren persones molt grans, amb hà-
bits saludables i poca patologia, interessades en la pre-
venció i cura de la seva salut, és a dir, un paradís per a 
un fisioterapeuta interessat en geriatria. Vaig fer sobre-
tot educació sanitària a usuaris i personal, prevenció, i 
també tasques assistencials, encara que menys. Actual-
ment la meva tasca és totalment assistencial.

Els motius pels quals formo part de la Comissió de Ge-
riatria són molts, cada dia més.

Ja fa molts anys que formo part de la Comissió i la raó, o 
millor dit, les raons, són moltes. 

Vaig entrar-hi perquè treballava amb gent gran, tenia 
clar que volia seguir treballant en geriatria; havia acabat 
un postgrau de dos anys en geriatria clínica interdisci-
plinària i volia seguir estant al dia, aprenent, compartint 
i intercanviant informació. La Comissió em permet tot 
això, la veritat és que ens dóna molta feina, però és una 
forma d’avançar.

També hi vaig entrar per millorar la imatge de la Fisioterà-
pia en  geriatria, atès que ara encara passa, però menys, 

però fa uns anys, treballar en geriatria estava infravalorat, 
semblava que si hi treballaves era perquè no podies fer 
res més. Aquesta creença estava avalada perquè les con-
dicions salarials i laborals eren més precàries.

La Comissió és molt sensible amb aquestes qüestions i 
les fa arribar al Col·legi. 

I per últim, segueixo a la Comissió perquè hi he trobat 
uns companys increïbles, que com més els conec més em 
sorprenen, tant pel seu  nivell professional com humà.

Què vull fer? 

En  diverses ocasions he pensat fer el doctorat i també 
tinc pensat projectes per fer recerca. Tinc un especial 
interès pels trastorns motrius  en les demències, però 
el temps passa i no trobo el moment que em permeti 
passar a l’acció. De moment tinc il·lusió per seguir tre-
ballant per la Comissió de Geriatria i formant-me en ge-
riatria, ja que tinc moltes coses a aprendre; per exemple, 
tinc moltes ganes de fer el Curs - taller d'Introducció 
a la Fisioteràpia respiratòria en geriatria, que farà el 
Col·legi el proper mes de setembre.  

Carme Macià
Coordinadora de la Comissió de Geriatria del Col·legi
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L’any 2012, la Societat Catalano-Balear de Fisioteràpia 
(SCBF) va iniciar les seves tasques científiques i forma-
tives amb una Junta actualitzada: 

•	 Presidenta: Sra. Montse Nuevo
•	 Sotspresidenta: Sra. Yolanda Castellano
•	 Secretari: Sr. Lluís Puig
•	 Sotssecretària: Sra. Jessica Cruz
•	 Tresorera: Sra. Ángeles Arenillas
•	 Vocals: Sra. Montserrat Cabra, Sra. Rosa Ferrero, 

Sra. Alicia Hervás, Sra. Elena Montiel, Sra. Diana 
Salas, Sra. Laura Salom, Sr. Oscar Seivane

•	 Col·laboradors: Sr. Fidel Sust, Sra. Anna Yuguero 

Un dels principals propòsits de la Junta de la SCBF com 
a societat científica que som és promocionar la recerca 
i oferir formació continuada d’alt nivell als fisioterapeu-
tes, amb el preu més econòmic possible. 

És, per tant, un orgull per a la SCBF poder presentar-
vos la Primera beca de recerca bàsica en Fisioteràpia, 
exclusiva per a socis de la SCBF, valorada en 3.000 € i 
a la que només podrà optar un projecte d’investigació 
en Fisioteràpia.

El Comitè Científic de la SCBF seleccionarà el projec-
te guanyador i es lliurarà a l’acte de cloenda del Curs 
Acadèmic de l’Acadèmia de Ciències Mèdiques i de la 
Salut Catalano-Balear (ACMSCB), que se celebrarà el 
proper 22 de maig a les 19.00 h a l’Auditori de l’ACMSCB.

Podeu consultar tota la informació relacionada al nostre 
web www.scfisioterapia.cat

Formació continuada a la SCBF: Obrim un gran ventall de 
tallers multitemàtics

Part de la formació continuada de què parlem són les 
sessions científiques que realitzem un dimecres al mes 
sobre diferents temàtiques de Fisioteràpia. 

La primera sessió d’aquest any va ser realitzada el 18 
de gener per la Sra. Patrícia Baldrich Millet, fisiotera-
peuta i osteòpata, amb el títol “Tractament integral de 
les cefalees: una nova perspectiva”. La Sra. Baldrich 
va introduir-nos d’una forma molt dinàmica, pràctica i 
entenedora en el tractament de les cefalees, principal-
ment, d’origen tensional. Primer de tot, va fer un repàs 
anatòmic de la zona cranial a nivell muscular, esquelètic 
i neurològic sense perdre de vista l’origen embrionari 
del nostre cos. Seguidament, va posar en pràctica dife-
rents tècniques de tractament i valoració remarcant, en 
tot moment, la necessitat de fer una bona anamnesi i 
valoració del pacient per poder portar a terme el tracta-
ment més adequat. 

La sessió científica del 15 de febrer va anar a càrrec del 
Sr. Toni Morral Fernández, fisioterapeuta, que ens va 
parlar de les “Ones de xoc: fonaments físics, efectes 
fisiològics i evidència científica”. Per començar, el Sr. 
Morral, amb la seva gran capacitat didàctica, va explicar-
nos què són, com actuen i quan podem utilitzar les ones 
de xoc en la nostra pràctica professional diària. En una 
segona fase, va ensenyar-nos com utilitzar les ones de 
xoc per tractar diferents patologies i quins efectes fisiolò-
gics poden provocar aquestes sobre el nostre cos. Final-
ment, va presentar-nos els resultats de diversos estudis 
d’investigació, alguns dels quals demostraven l’eficàcia i 
eficiència de les ones de xoc i d’altres que exposaven la 
ineficàcia d’aquest tractament per a certes patologies. 

Noticiari de Fisioteràpia26



nosaltres   Activitats de la Societat de Fisioteràpia de l’ACMCB

Per a aquest 2012 hem volgut promocionar el format de 
taller monogràfic que tan bona acollida va tenir l’any 
anterior. Són tallers teòrico-pràctics, realitzats en una 
tarda, de 5 hores de durada, oberts a tots els fisiotera-
peutes diplomats i, exclusivament, gratuïts per als socis 
de la SCBF. 

Els tallers programats per al curs vigent són: 

•	 Taller de Kinesiotape
•	 Taller de iontoforesi, sonoforesi i massoteràpia. 

Lesions esportives
•	 Taller de lesions osteoarticulars de la mà: tracta-

ment quirúrgic i de Fisioteràpia
•	 Taller de lesions de parts toves de la mà: tracta-

ment quirúrgic i de Fisioteràpia
•	 Taller de Fisioteràpia respiratòria
•	 Taller de Neurologia

Recordeu que tota la informació de dates i inscripcions so-
bre aquests tallers i també de les sessions i cursos que rea-
litzem les teniu al nostre web www.scfisioterapia.cat, en el 
qual estem treballant per tenir-lo constantment actualitzat. 
També podeu consultar activitats a través del Facebook: 
www.facebook.com/societat.catalano.balear.fisioterapia

Volem recordar-vos que els socis de 
la SCBF compten amb descomptes o 
accés gratuït a totes les sessions, ta-
llers, cursos, congressos i jornades 
que organitzem.  També gaudeixen de 
tots els avantatges que comporta per-
tànyer a l’Acadèmia de Ciències Mè-
diques i Salut de Catalunya i Balears 
(ACMSCB) com, per exemple: 

•	 Assistència gratuïta a les sessions formati-
ves de la Societat de Fisioteràpia i de la resta 
de les societats que pertanyen a l’ACMSCB.

•	 Rebre la revista trimestral Annals de Medicina.
•	 Accés lliure a la biblioteca Josep Laporte ubi-

cada a l’Hospital de la Santa Creu i Sant Pau.

La quota anual de soci és de 67,84€; preu primer 
any col·legiat: 49,12€; preu segon any col·legiat: 
58,48€. Al tercer any els col·legiats paguen el preu 
normal de soci. La quota de soci per a estudiants és 
de 23,40€, preu que es manté durant els tres anys 
posteriors a l’obtenció del títol.
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a fons
Fisioteràpia en 
Parkinson Jove

Introducció

Es calcula que a Espanya hi ha uns 70.000 casos de 
persones amb la malaltia de Parkinson. L’edat mitja-
na de l’inici simptomàtic són els 60 anys, però hi ha un 
petit percentatge d’afectats en els quals l’inici se situa 
en edats molt primerenques (Parkinson Jove). Dins 
d’aquest grup diferenciem entre Parkinson Juvenil si 
l’inici és per sota dels 20 anys i Parkinson de l’Adult Jove 
si és entre els 20 i els 45 anys. 

És habitual identificar el Parkinson amb una malaltia de 
gent gran que tremola, i costa que la societat relacioni 
persones tan joves amb una malaltia que provoca tras-
torns motors i no motors. 

Per la clínica, hi ha evidència que no només està 
afectada la substància negra en els ganglis basals; 
l’àmplia variabilitat de simptomatologia motora i no 
motora demostra que estan implicades altres zones 
del cervell. Normalment, en els joves, els primers 
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símptomes no són clarament específics de Parkinson, 
es pot iniciar amb depressió o trastorn de la son, per 
exemple, i passen per diferents especialitats mèdi-
ques fins que es dóna amb el diagnòstic definitiu. És 
important fer diagnòstic diferencial per tal d’excloure 
diferents causes de parkinsonisme secundari a fàr-
macs o malalties rares neurodegeneratives del siste-
ma nerviós central.

Actualment la medicació funciona força bé en el tracta-
ment dels símptomes motors si es compara amb trenta 
anys enrere, però no acaba de solucionar els símptomes 
no motors com l’estrenyiment, el dolor, la fatiga i altres 
trastorns autonòmics. 

Els casos de Parkinson Jove són de progressió més 
lenta que un Parkinson d’inici més tardà. En els joves, 
tot i que les fluctuacions motores i les discinèsies se-
cundàries a la medicació apareixen abans i són més se-
veres, aspectes més invalidants com la presentació de 
problemes cognitius, bloquejos i caigudes triguen més 
a aparèixer. Això juntament amb que no tenen l’afegit 
de les patologies associades a la vellesa (artrosi, pro-
blemes circulatoris, osteoporosi…) els permet mantenir 
més temps l’autonomia.

També s’ha de dir que l’impacte a nivell psicològic en 
una persona jove sol ser més important que en gent 
més gran pels canvis que la malaltia pot generar a ni-

vell laboral, de parella, por al futur… per tant tenen més 
depressió associada a part de la de la pròpia malaltia. 
Aquest fet, juntament amb les complicacions motores, 
contribueix a una percepció de que tenen un major dete-
riorament de la qualitat de vida. 

Importància de la Fisioteràpia en els joves afectats per 
la malaltia de Parkinson

Antigament es pensava que les persones que patien 
una malaltia degenerativa no havien de realitzar exer-
cici per no provocar-se cap mal. Gràcies a nous estudis 
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que demostren que fer exercici físic té un efecte neuro-
protector, aquesta idea ha canviat i cada cop hi ha més 
neuròlegs que recomanen als seus pacients fer Fisio-
teràpia. Això ha ajudat la gent a animar-se a fer teràpia i 
a beneficiar-se de mantenir el cos en moviment.

Tot i que és una malaltia que no té cura i que és de-
generativa, la Fisioteràpia no aporta beneficis només 
a nivell preventiu (intentar estar el millor possible el 
màxim temps possible), si no que també incidim en 
l’aprenentatge, atès que la creació de noves connexions 
neuronals es deu a necessitats funcionals, fem exercicis 
amb una intenció per actuar en la neuroplasticitat. Un 
exemple clar, la marxa: sabem que és un moviment au-
tomàtic i que amb la malaltia es veu afectat. Solució: fem 
d’aquest moviment automàtic un moviment conscient i 
millorarà així que l’afectat hi posi atenció i apliqui les es-
tratègies apreses. La persona està caminant, però acti-
vant altres àrees neuronals que no estan tan afectades. 

És molt important que el afectats joves prenguin cons-
ciència de les seves dificultats i aprenguin estratègies 
per superar els seus obstacles en el dia a dia. Sabem 
que el diagnòstic de la malaltia no té el mateix impacte 
en una persona jove que en una persona gran, per tant, 
creiem que tampoc ha de ser el mateix abordatge fisio-
terapèutic atès que les necessitats són diferents i la fa-
cilitat d’aprenentatge també és diferent.

Objectius de la Fisioteràpia 

A l’hora de planificar les sessions és molt important te-
nir en compte les expectatives que té el pacient de la 
teràpia i les seves preocupacions pel que fa a l’afectació 
neurològica. Si és necessari, cal donar suport amb 
l’acceptació de la malaltia, entenent la dificultat que 
suposa explicar-ho a la societat. Sovint aconsellem que 
s’uneixin als Grups d’Ajuda Mútua (GAM), un espai de 
trobada per a la gent afectada de Parkinson on poden 
compartir preocupacions, solucions i rebre suport dels 
companys que estan passant pel mateix tràngol.

A banda del tractament pròpiament dit, és important 
que el fisioterapeuta doni solucions i consells a les difi-

cultats que es poden trobar durant l’activitat laboral, en 
la pràctica de diferents esports, en la conducció… i tam-
bé que resolgui els dubtes sobre la malaltia que sovint 
el metge deixa a l’aire a causa del llarg temps que hi ha 
entre cada consulta.

La possibilitat de seguir realitzant esports després del 
diagnòstic és un aspecte que inquieta molt, el que no-
saltres aconsellem és que segueixin fent el que feien, 
és molt positiu mantenir-se actiu, sempre i quan no su-
posi passar una mala estona o trobar-se pitjor després. 
És freqüent que les activitats dirigides siguin difícils de 
seguir a causa de la fatiga i de la lentitud de moviment; 
passa el mateix amb esports que requereixin coordina-
ció, com és el cas de la natació.

Pel que fa a la conducció, s’ha d’avisar del risc que hi 
ha, sobretot a causa de la somnolència que pot provocar 
la malaltia o la presa de certs fàrmacs. Un atac de son 
irresistible o la disminució dels reflexos i de la velocitat 
de reacció podria provocar un accident i és important 
tenir-ho present. 

Si fem referència al tractament de Fisioteràpia pròpia-
ment dit, cal fer èmfasi en la prevenció per mantenir el 
moviment funcional el màxim temps possible i cal fo-
mentar la consciència corporal per poder corregir la 
postura. És normal que sent tan joves, el fet de veure 
que queden tants anys per davant en què caldrà fer 
teràpia resulti una mica feixuc. Inicialment donem pau-
tes per fer a casa i estratègies per estar preparats quan 
sorgeixin dificultats. 

El més important és que la persona se senti millor fent 
teràpia, que suposi un benefici i no una obligació. 

Els objectius generals que ens marquem des de la Fi-
sioteràpia són :

•	 Mantenir l’autonomia per realitzar les activitats de 
la vida diària intentant buscar solucions a les peti-
tes dificultats que poden sorgir en el dia a dia.

•	 Afavorir la integració en la vida familiar i social.
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I els objectius específics serien:

•	 Mantenir els arcs articulars lliures i la musculatu-
ra en bon estat.

•	 Fomentar la consciència corporal (per moure’m bé 
haig de sentir bé).

•	 Mantenir l’equilibri.
•	 Mantenir la funció respiratòria.
•	 Reeducar patrons de marxa i donar estratègies per 

superar el bloqueig.
•	 Treballar la postura per evitar deformitats i retrac-

cions musculars.
•	 Reforçar la coordinació de moviments.
•	 Aconsellar en cas de detecció de dificultats com 

l’estrenyiment, la incontinència urinària, els ede-
mes, com realitzar les transferències… i derivar al 
terapeuta ocupacional en cas de necessitar ajudes 
tècniques o adaptacions al domicili.

Conclusions

La Fisioteràpia aplicada en els afectats per la malaltia 
de Parkinson no són exercicis de moure’s per moure’s, 
és moure’s amb un sentit i tenint en compte la simpto-
matologia parkinsoniana. Coneixem la malaltia, sabem 
que és degenerativa però que durant el procés hi ha as-
pectes que podem millorar, aspectes que podem preve-
nir i aspectes que podem pal·liar. 

La gent creu que s’ha de començar a fer Fisioteràpia 
quan es comencen a tenir símptomes que invaliden, 
però cal tenir en compte que, realment, quan més jove i 
menys afectació es té més fàcil és l’aprenentatge. Tam-
bé és important saber que la velocitat de degeneració 
neuronal és màxima els primers anys de la malaltia (a 
l’inici dels primers símptomes motors ja hi ha hagut 
una degeneració d’un 60-80%), val la pena començar 
quan abans millor i aprofitar l’efecte neuroprotector de 
l’exercici físic des del principi. El moviment és vida! 
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L’Associació de Centres de Fisioteràpia de Catalunya és una associació sense ànim de lucre, 
creada l’octubre de 2010 i recolzada pel col·legi de Fisioterapeutes de Catalunya

Ets f isio ?  Ets empresari ?
Vols lluitar per una f isioteràpia digne

i un preu just per la nostra feina?
Vols informació sobre les diferents tarifes 

que les mutues apliquen al territori?

Les raons són obvies i necessàries:

- Aconseguir objectius que no es poden aconseguir de manera individual.
- Posar en comú necessitats mutues i informació general.
- Assessorar al �sioterapeuta sobre qüestions empresarials.
- Denunciar mediàticament l’abús que experimenta la nostra professió.
- Negociar amb les asseguradores un preu digne pel nostre treball.
- De�nir el que és una “sessió de �sioteràpia mutual”: Nomenclàtor d’actes.
- Formar al �sioterapeuta com a empresari (gestió, màrketing, ...)



personatge

Entrevista a 
Joan Carles Escolà Valls
El Sr. Joan Carles Escolà Valls és l’actual president de 
l’Associació de Centres de Fisioteràpia de Catalu nya 
(ACEFIC), una entitat privada destinada a agrupar i re-
presentar els interessos dels centres de Fisioteràpia 
de Catalunya que l’any passat va signar un conveni de 
col·laboració amb el CFC. Es va llicenciar en Educació 
Física (1990) i es va diplomar en Fisioteràpia (1993). Al 
1997 va fer un curs d’ampliació en ortopèdia i actual-
ment, a banda de la presidència de l’ACEFIC, exerceix 
com a fisioterapeuta i és president del CF Agramunt des 
del 2008.

Quants anys fa que exerceix com a fisioterapeuta?

Ara estic a un pas de complir-ne 20.

Com viu vostè la Fisioteràpia?

Ara, d’una forma una mica rara, atès que m’agrada molt 
la seva pràctica i, per tant, em realitza professionalment, 
però amb una part d’incertesa ja que empresarialment 
s’han canviat les tornes i els centres, per subsistir, han de 
ser molt competitius (molts fisioterapeutes no poden dis-
posar d’administració-secretaria per manca de marge).

En tots aquests anys, ha detectat algun canvi 
substancial en l’àmbit de la Fisioteràpia?

Crec que la professió, en general, ha millorat el seu 
nivell en l’àmbit tècnic, oferint ara serveis que abans 
eren impensables (acupuntura...) i oferint un ventall 
molt més ampli al pacient. Aquest és el camí a recór-
rer: especialització. El que manca ara és una cultura en 
el sector privat, amb formació específica d’alt nivell i 
col·laboració entre els actors de mercat.

Què el va impulsar a crear l’ACEFIC?

Va ser arran d’una carta de l’entitat l’Aliança, on se’ns 
deia que el contracte que teníem canviava de tal forma 
que si no t’hi adheries et feien fora i, si hi volies continu-
ar vinculat, havies de signar unes condicions que només 
anaven bé a l’entitat. Aquest fet és totalment impensa-
ble en un país nòrdic, però es veu que aquí tot s’hi val. Va 
ser aleshores quan ens vàrem unir 5 centres per poder 
parlar amb l’entitat.

Quins objectius té l’ACEFIC?

Te’n puc resumir uns quants:

•	 Unir el sector privat amb l’objectiu d’aconseguir 
uns preus dignes i una responsabilitat envers el 
pacient (efectivitat), clients proveïdors (entitats as-
seguradores) i fisioterapeutes (treballadors).

•	 Detectar tendències per poder avançar-nos als 
canvis, homogeneïtzar els serveis de l’actualitat 
(saber què ha d’oferir-se en els tractament actu-
als), millorar la competitivitat, donar un millor ser-
vei sense exclusivitats.
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•	 Formar els empresaris, tant sigui petita o mitja-
na empresa com microempreses (autònoms), en 
l’àmbit del negoci.

•	 Poder parlar directament amb les entitats, atès 
que actualment hi ha un gran desconeixement del 
nostre sector (en l’actual sistema sanitari es parla 
de processos grupals, no es coneixen els aspectes 
manuals individuals).

•	 Aconseguir avantatges competitius per als nostres 
socis en l’apartat de despeses i contractes.

En els 2 anys que fa que està  
constituïda, quins assoliments 

remarcables ha aconseguit l’ACEFIC? 

•	 Posar en contacte els centres enfront d’una situ-
ació molt adversa de mercat i crear una xarxa in-
terna de comunicació molt efectiva.

•	 Alinear-se amb el Col·legi de Fisioterapeutes de 
Catalunya per aconseguir que la tendència es re-
verteixi.

•	 Hem aturat dues baixades de preu per sessió 
(CASER i Activa Mútua).

•	 Detecció de contractes d’adhesió en la majoria 
d’entitats asseguradores i deficient estructuració 
dels centres tant a nivell jurídic com empresarial.

•	 Detecció de les estratègies de les entitats basant-
nos en la concentració i manca de pujada del preu 
dels últims deu anys.

•	 Millora en la contractació de serveis (tipus energia) 
per volum de compra.

•	 Proposta d’assessorament en l’àmbit de Fisioterà-
pia a la Mútua de Futbolistes.

Quants centres formen l’ACEFIC?

Trenta centres de tot Catalunya.

Quines apostes de futur es planteja l’ACEFIC?

•	 Aconseguir més unió entre els centres (ara són 
pocs), atès que això debilita qualsevol reclamació-
proposta.

•	 Aconseguir comunicar a la societat la imatge de-
formada de la professió (si es paga malament es 
rep un mal servei).

•	 Formar específicament els empresaris per als 
reptes que vénen.

Què creu que li manca a la nostra professió?

Abans ho he dit, però ho resumiria amb:

•	 Una actitud més madura. El que no és bo per a tu 
no ho és per a ningú.

•	 Un sentit de solidaritat més gran; som un sector 
molt individualista.

•	 Visió global del sector. Nosaltres formem part d’un 
servei -el sanitari- que està en el punt de mira dels 
nostres dirigents i no està clar com acabarà.

33
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Com cada any, amb l’arribada de la festivitat del Cor-
pus, la ciutat de Berga repeteix el seu particular miracle 
anual: La Patum. Durant cinc dies, de dimecres a diu-
menge, aquesta celebració popular, l’única conservada 
arreu d’Europa derivada de les antigues Bullícies del 
Santíssim Sagrament pròpies dels darrers segles de 
l’Edat Mitjana, transforma la tranquil·la i plàcida capital 
del Berguedà per convertir-la en una ciutat bulliciosa on 
la festa es respira arreu.

Explicar La Patum a aquells que no l’han vista mai re-
sulta una tasca difícil, pràcticament impossible, doncs 
la festa gran de la ciutat de Berga no es limita només 
a l’actuació d’unes determinades comparses en uns in-
drets preestablerts durant uns dies concrets, sinó que La 
Patum és, per sobre de tot, un cúmul de vivències, de re-
cords, de sentits i de sentiments. I tot això, és molt com-
plex de transmetre només amb paraules. Potser és per 
aquest motiu que els berguedans sempre diem que La 
Patum és una festa que s’ha de veure i, sobretot, s’ha de 
viure. Perquè és només quan s’ha viscut que un pot cop-
sar tot el seguit d’emocions que la festa genera i quan, 
amb el risc que això suposa, es pot atrevir a explicar-les.

La Patum de Berga

L’arrelament de la festa a la ciutat és tan gran que, a 
Berga, els anys no es compten de gener a desembre, 
sinó de Patum a Patum. La Patum marca, sens dubte, 
l’inici i el final de l’any berguedà. Un any durant el qual 
les comparses romanen letàrgiques, que no adormides, 
esperant ansioses que el repic pregon del vell i revingut 
Tabal els retorni l’estat festiu  propi de la seva condició.

L’originalitat i l’excepcionalitat de La Patum foren dos 
dels principals valors que la Unesco va tenir en compte 
el 25 de novembre de 2005 per reconèixer aquesta ma-
nifestació tradicional com a Obra Mestra del Patrimoni 
Oral i Immaterial de la Humanitat. Fins al moment pre-
sent, cap més celebració catalana ha obtingut aquest 
guardó, i a tot l’estat espanyol només el Misteri d’Elx 
gaudeix de tal consideració.

Amb tot, títols i reconeixements a part, La Patum no 
deixa de ser una festa popular amb tot el què això supo-
sa. És a dir, una festa del poble i per al poble. Una festa 
on podeu participar i que us pot satisfer més o menys, 
però que en cap cas us deixarà indiferents. Una festa 
que cal viure i gaudir en un constant frec a frec amb les 
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LLIBRES

“Els secrets del fisioterapeuta”

comparses, saltant al compàs dels diferents balls fins 
a no poder més, cremant-vos amb el foc que no crema 
propi dels fuets de La Patum i cantant fins a deixar-hi 
la veu per més que a la següent peça encara traureu 
forces –qui sap d’on- per seguir cantant i ballant i, si cal, 
per tornar-vos a cremar. Ara bé, tot això no significa que 
La Patum sigui simplement una celebració esvalotada, 
bulliciosa i esbojarrada, que ho és, La Patum és molt 
més que tot això. La Patum és la perpetuació de l’ànima 
i l’esperit berguedans, és una festa que “lliga els segles 
i lliga els homes”, és la continuació secular de la nostra 
llegenda, la nostra història i la nostra tradició.

La Patum, aquell “miracle que Berga ha sabut fer i ha 
sabut perpetuar”, aquella “joia de Déu, embolic de Dia-
bles” és, sens cap mena de dubte, la festa dels sentits i 
els sentiments. Perquè en ella hi conflueixen moments 
de goig, d’alegria, de festa i de catarsi, i a la vegada mo-
ments d’emoció, de record i de recolliment. De l’emoció 
continguda del dia que el Tabal surt pels carrers i places 
de la ciutat anunciant l’acord municipal de celebrar La 
Patum a l’èxtasi col·lectiu del Tirabol que posa el colofó 
a la festa; de la colpidora solemnitat del ball de l’Àliga a 
l’apoteosi festiu del salt de Plens, aquell que “qui el veu, 
veu l’infern, qui el fa, la glòria del cel”.

Però malgrat tot, qualsevol definició que llegiu de La Pa-
tum no us podrà transmetre tot el què podeu sentir si 
hi participeu: Només si sou capaços d'introduir-vos-hi i 
viure plenament la festa podreu explicar mínimament el 
que suposa. Molt bona Patum!

Albert Rumbo Soler
Gerent del Patronat Municipal de La Patum

Data de celebració: del 6 al 10 de juny de 2012
Més informació: www.lapatum.cat

Lluís Puig. Viena Edicions

Una molèstia insistent a la mà, una tibantor al coll que no acaba de passar o un 
mal d’esquena d’aquells que et deixa fora de joc durant un parell de dies. En més 
o menys grau, tots hem viscut l’experiència d’un dolor muscular que ens ha fet la 
guitza durant uns quants dies, i en canvi rarament ens hem aturat a pensar què 
hem fet per provocar-lo i com podríem evitar una recaiguda.

En aquest llibre, el fisioterapeuta Lluís Puig revela, amb la seva claredat habi-
tual, les claus per prevenir l’aparició d’aquestes lesions i fer minvar la incidèn-
cia dels dolors musculars i articulars. En un repàs complet de totes les parts 
del cos i la seva evolució al llarg de la vida, explica quines són les zones més 
sensibles, com es produeixen les lesions més freqüents i dóna consells pràc-
tics i fàcils de seguir per evitar-les a temps.

A més, explica els problemes posturals concrets que es presenten en funció 
de la feina que fem —drets, asseguts, manejant pesos, fent gestos repeti-
tius, etc.— o de l’esport que practiquem, i ofereix una col·lecció exhaustiva 
d’estiraments, exercicis i recomanacions especialitzades per protegir-nos 
els músculs i les articulacions en tot moment.
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